
اقتصـاد

مزارع تشنه گندم 
  رئیس بنیاد توانمندسازی گندمکاران کشور از کاهش 40 درصدی سطح زیر کشت گندم پاییزه خبر داد

   رئیس مجمع خبرگان کشاورزی در گفت و گو با »شهروند«: سطح زیر کشت گندم حدود 10 تا 15 درصد کاهش داشته است و رقم 40 درصد را قبول ندارم
  پژوهشگر حوزه نان و گندم در گفت وگو با »شهروند«: وقتی دچار بحران آب هستیم، چرا باید 4 میلیون تن بیشتر از نیاز کشور گندم تولید کنیم؟
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مائده امینی- شــهروند|»علف به بیابان سبز 
نمی شــود، گندم کاشته و برداشته شــود؟« کشاورز 
نمونه اصفهانی می گوید: »در روزنامه تان بنویسید که 
2 هزار چاه برای کاشت آلو و هندوانه در اصفهان حفر شد 
و زاینده رود را خشــکاندند. حالا پا  روی گلوی کشاورز 
گذاشته اند که چرا سطح زیر کشت گندم کم می شود؟«

درحالی  که روز گذشته، رئیس بنیاد توانمندسازی 
گندمکاران کشور خبر از کاهش 40 درصدی سطح زیر 
کشت گندم داده است، کشاورزان دل پری از مدیریت 
غلط منابع آبی دارند و می گویند؛ کاشــت گندم برای 
آنها صرفه ندارد، چراکه علاوه بــر کم آبی، هزینه های 

سرسام آوری هم به آنها تحمیل می شود. 
اما علی خان محمدی، مدیر عامل مجمع خبرگان 
کشــاورزی می گوید که 40 درصد کاهش سطح زیر 
کشت عدد بسیار بزرگی است و رقم کاهش سطح زیر 
کشــت گندم احتمالا همان حدود 10 تــا 15 درصد 
است. مدیر عامل مجمع ملی خبرگان کشاورزی عدد 
40 درصد را قبول ندارد و به »شــهروند« می گوید: 6 
میلیون هکتار سطح زیر کشت گندم درکشور داریم که 
سال گذشته حدود 700 هزار واحد کاهش پیدا کرده 
است؛ تقریبا 11 درصد. 40 درصد کاهش یعنی بیش 
از 2 میلیون هکتار از سطح زیر کشت گندم کشور کم 
شود. من فکر می کنم این رقم منطقی نیست چرا که 
برای جبران این رقم باید بهره  وری را به طرز قابل توجهی 

افزایش دهیم.
»سال گذشته من 30 هکتار گندم کاشتم، اما امسال 
30 درصد آب کمتر به زمین خود من رسیده است. من 
هم 30 درصد کمتر از  سال گذشته زمین به زیر کشت 
برده ام.« رضا جمالی فــرد، گندمکار نمونه اصفهانی به 
»شــهروند« می گوید: »سطح زیر کشــت را بی آبی و 
مدیریت غلط منابع آبی کاهش داده است. ما به چشم 
دیدیم که آقای احمدی نژاد چگونه با همکاری استاندار 
وقت اصفهان، زاینده رود را خشک کرد. هر  سال از  سال 

قبل کمتر آب داریم.«
ایــن درحالی اســت کــه ایمانــی، رئیــس بنیاد 
توانمندســازی گندمکاران کشور علت کاهش سطح 
زیر کشت گندم را چیز دیگری می داند. او به مهر گفته 
است؛ اول این که کشاورزان مطالبات خود را هنوز به طور 
کامل دریافت نکرده اند و در تأمین کود، بذر و نهاده های 
مورد نیاز خود درمانده شــده اند، دوم این که کشاورز با 

بلاتکلیفی در رابطه با قیمت گندم مواجه است. 
لطفعلی بخشی عضو هیأت علمی دانشکده اقتصاد 
دانشگاه علامه تهران هم مانند کشــاورز، آب را علت 
اصلی کاهش سطح زیر کشــت گندم در  سال گذشته 
دانسته و به »شهروند« می گوید: اگر روش های آبیاری 
گندم را در کشور اصلاح کرده و از غرقابی فاصله بگیریم، 
می توانیم تا یک سوم مصرف آب را کاهش داده و تا حد 
زیادی کاهش سطح زیر کشت گندم را جبران کنیم. 
البته او آمار 40 درصدی را آمار قابل توجهی دانســته 
و معتقد اســت؛ باید از چند مرجع دیگر چک شــود. 
 بخشی تأخیر در پرداخت مطالبات کشــاورزان را هم

 رد نمی کند. 
دولت روی کاغذ از ما خوب می خرد 

»بله. روی کاغذ 1300 تومان قیمت بســیار خوبی 
اســت، اما کشــاورز ما ماهانه حداقل 300 هزار تومان 
پول برق و قبض و عوارض می دهد. کود گران می شود. 
هزینه کاشت و برداشت گران می شود. اما گندم؟ ثابت 

می ماند.« جمالی فرد اگرچه معتقد است که علت اصلی 
کاهش سطح زیر کشت، بی آبی است، اما می گوید که 

این قیمت نهایی هم منصفانه نیست. 
اصفهان آب ندارد 

کشــت دیمی همه جا جواب نمی دهد. این کشاورز 
می گوید: اســتان های غربی می تواننــد گندم دیمی 
بکارند اما اصفهان آب ندارد. یک زاینده رود بود که آب 
آن را خشکاندند. آقای احمدی نژاد آمد و جلوی چشم ما 
دستور انشعاب گیری از آب زاینده رود به شهرکرد را داد 
تا درخت سیب و هلو و آلو بکارند، تا هندوانه بکارند. الان 
هلو به کیلویی 500 تومان رسیده. ما هلو می خواستیم 
یا گندم؟ هندوانه می خواستیم یا زاینده رود؟ کشاورز را 

بدبخت کردند. زاینده رود را نابود کردند. 
برای ورود تکنولوژی هزینه کنیم

لطفعلی بخشی، استاد دانشــگاه علامه و پژوهشگر 
حوزه نان و گندم به »شهروند« می گوید: باید برای انتقال 
تکنولوژی به اقتصاد هزینه کنیم. مشکل اصلی ما آب 
است. باید سیستم های آبیاری را بهبود ببخشیم. تا آن جا 
که می شود دیمی کاری کنیم و آن جا که نمی شود، از 

علم و تکنولوژی و روش های جدید استفاده کنیم. 
باید استراتژی داشته باشیم. مصرف گندم در کشور 
ما سالانه 10 میلیون تن است. وقتی آب نیست، چرا باید 

14 میلیون تن تولید کنیم؟ 
گندمکاران معوقه دارند 

»تأخیــر در پرداخــت مطالبات گندمــکاران و 
اعلام نرخ خرید تضمینی، باعث شــده ســطح زیر 
کشت پاییزه گندم در شروع فصل کشت نسبت به 
مدت مشابه پارســال 40 درصد کاهش پیدا کند.« 
اینها را علی قلی ایمانی، رئیس بنیاد توانمندسازی 
گندمکاران به مهر گفته و توضیح داده است: براساس 
قانون قیمت خرید تضمینی باید حداقل به اندازه نرخ 
تورم افزایش یابد. اگر این افزایش قیمت رخ ندهد، به 
معنی آن است که کشاورز از جیب خود هزینه های 
تولید و تورم را می دهد یا این که از ســودش کاسته 

می شود، نتیجه این امر ضعیف شدن کشاورز است که 
حتما روی تولید او هم تأثیرگذار خواهد بود.

از جمالی می پرسیم که آیا دولت تاخیرهای زیادی 
در پرداخت حق شما گندمکاران دارد؟ پاسخ می دهد: 
امسال نسبتا دولت بهتر از همیشه در پرداخت حق 
و حقوق ما عمل کرده اســت. البته هنوز مطالبات 
گندمکاران تمام و کمال پرداخت نشده و این می تواند 

دست برخی کشاورزان را لای پوست گردو بگذارد. 
بذر گران شده است

کشــاورزی که پای صحبت هایش نشســته ایم، 
می گوید: بذر به طرز غیرمعقولی امسال گران شده 
اما نمی تواند در کاهش سطح زیر کشت موثر باشد، 
چراکه شــما 3 تن بذر می خریــد و 80 تن گندم 
برداشــت می کنید. این قیمت نهایی گندم اســت 
 که می توانــد روی کاهش یا افزایــش تولید گندم

 موثر باشد. 
اما ایمانی نظر دیگری داشــته و گفته اســت؛ ما 
بذر گندم را  سال گذشــته 1560 تومان خریداری 
می کردیم اما امســال قیمت آن بــه 1760 تومان 
رسیده است. رئیس بنیاد توانمندسازی گندمکاران 
کشور افزوده: به عنوان مثال خود بنده 23 خردادماه 
گندم تحویل دولت داده ام اما تاکنون فقط 50 درصد 
مطالباتم را دریافت کــرده ام درحالی  که 4ماه از آن 

زمان گذشته است.
افزایش قیمت خرید راه قاچاق را باز می کند

بخشــی می گوید: من هم قبول دارم که کشاورز 
تحت فشــار اســت اما راه آن افزایش قیمت خرید 
گندم توسط دولت نیست. گندم در مرز بندرعباس، 
با کیفیت بالاتری دارد، با نــرخ 800 تومان معامله 
می شــود، دولت اگــر بیــش از ایــن روی گندم 
قیمت گذاری کند، راه قاچاق باز می شــود. فراموش 

نکنید ما ملت مستعدی در فسادزایی هستیم!
همه چیز علیه کشاورزی کشور است 

ملغمــه ای از تحلیل ها و بررســی ها و آمارها وجود 

دارد. درحالی  که کشاورزان و کارشناسان در گفت وگو 
با »شــهروند« آب را علت اصلی کاهش ســطح زیر 
کشت می دانند، فاطمه ظفرنژاد، پژوهشگر حوزه آب 
و توسعه پایدار به تســنیم گفته که کشاورزان ما فقط 
60 درصد آب مصرف می کنند و این درحالی است که 
در سال های گذشته برخی مســئولان اذعان داشتند 
که 90 درصد آب را کشاورزان مصرف می کنند و همه 
ما این رقم را پذیرفتیم، درصورتی که پس از آزادشدن 
دسترسی عموم به آمار ســدها، روشن شد که حدود 
40 درصد از آبها در پشت سدها جمع می شود و عمدتا 
به شهرها انتقال می یابد؛ در حقیقت کشاورزان نزدیک 
به 60 درصد آب را بهره گیری می کنند. او معتقد است؛ 
برخی ترفندهای مختلفی بــرای واردات گندم به کار 
گرفته اند. او معتقد است؛ پیوند کشاورزی و بحران آب 
صددرصد غلط اســت و به طورحتم بعضی صحبت ها 
با توســعه پایدار مغایرت دارد؛ برخی افراد به طور جد 
طرفدار تعطیلی کشاورزی هســتند و فقط به واردات 
محصولات کشــاورزی و گندم فکر می کنند و امنیت 

خوراک و آب برایشان مهم نیست.
به عقیده او، برخی مسئولان کشور با نادیده  گرفتن 
ساده ترین اصول، کشت گندم و مصرف آب به خاطر آن 
را ناموجه اعلام می کنند؛ درحالی  که محصولاتی مانند 

غلات و گندم کمترین میزان آب را می برد.
با همه این امــا و اگرها، در راســتای تأمین امنیت 
غذایی، دولت هر  سال در زمان مشخصی به کشاورزان 
اعلام می کند که اگر فلان محصول را کشت کنند، آن 
را با قیمت معینی که اعلام کرده، خریداری خواهد کرد. 
بنابراین کشاورزان نیز از فروش محصول خود اطمینان 
می یابند و اقدام به کشت آن می کنند اما حالا شرایط 
فرق کرده اســت. آب نیست. کشاورزان تحت فشارند. 
دولت نمی تواند نرخ بالاتری برای گندم بذارد و مکانیسم 
درســتی برای آبیاری وجود ندارد. این آشــفته بازار 
روزبه روز بازار روی آمار کاشت، داشت و برداشت، نه تنها 

گندم بلکه همه محصولات تأثیر می گذارد. 

 انتقاد آذری جهرمی از روابط عمومی
 وزارت ارتباطات 

مجیزم را نگویید 

تسنیم|محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات 
در همایــش روابط عمومی هــای وزارت ارتباطات 
با تأکید بر این که بنا نیســت مجیز من را بگویید و 
چاپلوسی کنید، گفت: 100 نفر آدم در روابط عمومی 
جمع شده اند تا اگر وزیر جایی رفت از او فیلم و عکس 
تهیه کنند اما باقی عملکرد سازمان را رها کرده اند.او با 
بیان این که روابط عمومی مقدس و تأثیرگذار است به 
آسیب شناسی این حوزه در راستای مأموریت وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات پرداخت و با ابراز برخی 
انتقادات، خطاب به روابط عمومی فعلی این وزارتخانه 
گفت: سیستمی که صرفاً براساس بازخورد مثبت و 
بر مبنای نظام چاپلوسی بنا نهاده شده است، ناپایدار 
است. او عنوان کرد: یک اتفاقی می افتد و لازم است 
جوابی داده شود، آقایان در روابط عمومی ما را کشتند 
که جواب ندهید چرا که این رفتار در شــأن شــما 
نیست.آذری جهرمی ادامه داد: روابط عمومی وزیر یا 
رئیستون نباشید؛ مجموعه ای درست کردند با 100 
نفر آدم که وزیر هر کجا می رود می خواهند عکس 
بگیرند و صحبت های او را بگذارند اما بقیه عملکرد 

سازمان کجاست؟ هیچی!

پیشنهاد ویژه

ویترین ایران

 چراغ کارخانه قند دزفول 
روشن می شود

فــارس| بهمن دانایــی، رئیــس انجمن 
صنایع قند و شــکر گفت: کارخانه قند دزفول 
از اردیبهشــت  ســال آینده وارد مدار تولید 
می شــود که می تواند در 100 روز 500 هزار 
تن چغندرقند را اســتحصال کند و 60 درصد 
به تولید شــکر در کشــور کمــک می کند.او 
خاطرنشــان کرد: این که برخــی می گویند 
تجهیزات کارخانه های فــرآوری چغندر قند 
فرسوده است، چیزی جز غرض ورزی نیست؛ 
چرا که حتــی کارخانه های بــا قدمت 60 یا 
70 ســال هم به صورت دوره ای دستگاه های 
خــود را بازســازی کرده  اند و چیــزی به نام 
فرســودگی نداریم، کما این که افزایش تولید 

شکر در کشور گویای همین امر است.

 کشته شدگانی که جزو
 فوتی های تصادف به حساب نمی آیند!

داوود کشاورزیان، معاون وزیر راه و شهرسازی 
گفت: مصدومان ناشــی از تصادفات اگر دو ماه 
پس از ســانحه فوت کنند، جزو آمار کشته های 
جاده ای محســوب نمی شــوند. به گفته او، هر 
چند که گفته شده میزان خسارتی که تصادفات 
جاده ای به اقتصاد کشــور وارد می کند ســالانه 
برابر با 7 درصد تولید ناخالص داخلی اســت اما 
این عدد دقیق نیســت. معتقدم این اعداد اعلام 
شده، مطالعه شــده نیســتند و باید دراین باره 
تحقیقات جدی انجام شــود تا بــه عدد واقعی 

دست یابیم.

 خروج صنایع آلاینده شهرآفتاب
 کلید خورد

مهر| محمدســعید ایزدی دبیر شــورایعالی 
شهرســازی و معمــاری، گفت: کمیتــه ویژه 
پیگیری اجرای مفاد مصوبه  ســال 94 این شورا 
درخصوص خــروج صنایع آلاینــده از منطقه 
شــهر آفتاب در جنوبشــرق پایتخت، تشکیل 
شد. او با اشــاره به تصرفات و تغییر کاربری های 
این شــهر، افزود: عمده کاربری های شهر آفتاب 
معطوف به مرقد مطهر، فرهنگی، فضای ســبز 
و بخش کوچکی مسکونی اســت؛ اما متاسفانه 
کاربری های صنعتی از گذشته در آن وجود دارد 
که بخشی از آن، به خارج از محدود انتقال داده 

شده است.

 مذاکره برای جذب
 ۱۰ میلیارد یورو سرمایه در حوزه انرژی

 ســتار محمودی سرپرست وزارت نیرو گفت: 
هم اکنون در حوزه سرمایه گذاری خارجی حوزه 
آب و برق، حــدود 10 میلیارد یــورو طرح های 
درحــال مذاکــره، بیــن شــرکت های بخش 

خصوصی ایرانی و خارجی وجود دارد.

 پرواز رفت و برگشت تهران-نجف
 فقط ۱/2میلیون تومان

رضا جعفرزاده مدیر روابط عمومی ســازمان 
هواپیمایی کشــوری با اشــاره بــه تعیین نرخ 
بلیت پرواز برای ایام اربعین حســینی، گفت: با 
هرگونه تخلفی درخصــوص فروش بلیت خارج 
از قیمت های تعیین شــده به شــدت برخورد 
می شــود. او ادامه داد:  بر این اساس قیمت بلیت 
پرواز رفت و برگشــت تهــران - نجف و تهران - 
بغداد - تهــران یک میلیــون و 200 هزار تومان 

تعیین شد.

ویترین جهان

اقتصاد مجازی

رکورددارهای تورم در جهان 
ایسنا| نرخ تورم یکــی از شاخص های سنجش 
توان رقابت پذیری کشورهاســت که هر ســال از 
ســوی مجمع جهانی اقتصاد منتشــر می شــود.

کشــورهایی که نرخ تورم آنها در سال گذشته بالاتر 
از 10 درصد بوده، عبارتنــد از ونزوئلا 254.9درصد، 
جمهوری دموکراتیک کنگــو 22.4درصد، مالاوی 
21.7درصــد، موزامبیــک 19.2درصــد، زامبیا 
17.9درصد، غنا 17.5درصد، نیجریه 15.7درصد، 
قزاقستان 14.6درصد، اوکراین 13.9درصد،  هائیتی 
13.4درصــد، جمهوری آذربایجــان 12.4درصد، 
سیرالئون 11.3درصد، آرژانتین 10.6 درصد و مصر 

10.2درصد.

افت قیمت مسکن در لندن
مهر| کاهش قیمت مسکن در پایتخت انگلیس در 
ماه گذشته میلادی به گونه ای بود که بیشترین سیر 

نزولی از  سال 2009 میلادی به بعد را تجربه کرد.
کارشناسان اقتصادی بر این باور هستند که رشد 
بازار ساخت وساز لندن در  سال آینده نزدیک به صفر 
خواهد بود. ارزش مســکن در لندن در ماه گذشته 
میلادی یعنی ســپتامبر در مقایسه با مدت مشابه  
سال قبل 2.7 درصد کاهش پیدا کرده که بیشترین 
سیر نزولی از  سال 2009 میلادی به بعد محسوب 
می شــود. این درحالی اســت که خانه های لندن 
گران ترین واحدهای مسکونی شهری بریتانیا و دنیا 

محسوب  می شوند.

زنگ خطر برای اپل

ایسنا|  هنوز بیش از یک ماه از معرفی و رونمایی 
محصولات اپل نگذشته اســت که اخبار گوناگونی 
درخصوص مشــکل باتری گوشــی جدید آیفون 
8 و آیفون 8 پلاس منتشــر می شــود؛ اخیرا یک 
 دستگاه گوشی هوشــمند آیفون 8 در چین دچار 
ترک خوردگی شده و ســپس دود از آن بلند شده 
اســت. می توان گفت تقریبا هر چنــد روز یک بار، 
خبری درباره منفجر شــدن، بزرگ شــدن و ورم 
کردن باتری آیفون 8 و همچنین جدا شدن صفحه 
نمایش این گوشــی های جدید در سراســر جهان 
شنیده می شــود. تکرار هر روزه این مشکل به طور 
 قطــع می تواند زنگ خطر و هشــداری بــرای اپل

 به شمار بیاید. 
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عدد روز

کامل تقوی نژاد، رئیس سازمان امور مالیاتی گفت: نسبت درآمدهای مالیاتی به تولید 
ناخالص داخلی در کشور جزو پایین ترین نسبت ها در جهان به شمار می رود و با جلوگیری 
از فرارهای مالیاتی، می توان این نرخ را افزایش داد. معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، در 
ادامه عنوان داشت: حدود 40 درصد تولید ناخالص کشور از مالیات معاف است و درحال 

حاضر حدود 50 درصد بودجه جاری کشور از محل مالیات ها تأمین می شود.

شاهین پاکروح، معاون نظارت بر بهره برداری آب و فاضلاب کشور گفت: درحال حاضر 
قریب به 300 هزار انشعاب غیرمجاز در کشور وجود دارد و باید در کوتاه مدت سازماندهی 
شوند.  او ادامه داد: میزان بارندگی در  سال آبی 95-96 در کشور برابر با 230میلیمتر بود 
که این میزان نسبت به درازمدت 3 درصد کاهش و نسبت به مدت مشابه  سال گذشته 

5 درصد کاهش نشان می دهد. 

40 
درصد

300 
هزار

انشعاب غیرمجاز آب آشامیدنی در کشورتولید ناخالص ایران مالیات نمی پردازد

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:19/00- 18/30

جهانگیری در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی: 

مردم به ترامپ بی اعتنایی کردند
  رئیس بانک مرکزی: با وجود اظهارات ترامپ، در بازار ارز شاهد شوک نبودیم

شهروند| پس از ســخنرانی اخیــر ترامپ درباره 
ایران و برجام، دشــمنان ملت ایران تصور می کردند 
که سخنان رئیس جمهوری آمریکا تاثیرات اجرایی 
 و روانــی مختلفی بر شــاخص های اقتصــاد ایران
 داشته باشد، اما در عمل مشــاهده کردیم که مردم 
ایران هیــچ اعتنایی بــه این ســخنان نکردند. این 
موضوعی بود که دیروز اســحاق جهانگیری، معاون 
اول رئیس جمهوری در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد 

مقاومتی عنوان کرد.
به گفته جهانگیری بعد از سخنان ترامپ، در دنیا هم 
روند همکاری ها و تجارت خارجی کشور تحت تأثیر 
قرار نگرفت که این دستاوردها تا حد زیادی مرهون اتکا 
به سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی است و از طرف 
دیگر نشان می دهد که مردم ایران به توانمندی داخلی 

و آینده کشور امیدوار هستند.
جهانگیری درعین  حال تأکید کرد که تا رســیدن 
به نقطه مطلــوب و اجرای کامل اقتصــاد مقاومتی 
فاصله زیادی وجود دارد و باید با تمرکز بیشتر و تلاش 
مضاعف این مسیر را ادامه دهیم. او با اشاره به گزارش 
ســازمان برنامه و بودجه درخصوص شرایط موجود 
اقتصاد ایران گفت: اقتصاد کشــور روند خوبی را آغاز 
کرده و باید این روند اســتمرار پیدا کند و لازم است 
که سازمان برنامه و بودجه کشور با حساسیت هرچه 
بیشتر این موضوع را دنبال کند تا بخش هایی که روند 
مثبت داشته اند، با سرعت بیشتر به مسیر خود ادامه 

دهند و ضعف های موجود در برخی رشته های صنعتی 
نیز اصلاح شود. به گفته معاون اول رئیس جمهوری، 
باید ارزیابی دقیقی صورت بگیرد و بررسی شود که با 
اجرای برنامه ها و سیاست های اقتصاد مقاومتی تا چه 
میزان اقتصاد کشور مقاوم شده است. جهانگیری در 
بخش دیگری از سخنانش با اشــاره به گزارش وزیر 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی درخصــوص اقدامات 
انجام شــده درخصوص اجرای برنامه اشتغال فراگیر 
و از آن جمله طرح تثبیت شــغل، بر لزوم صیانت از 
مشــاغل موجود تأکید کرد و افــزود: موضوع ریزش 
شغل از اهمیت فراوانی برخوردار است و باید در کنار 
توجه به ایجاد فرصت های شغلی جدید، برنامه ریزی 
دقیقی برای تثبیت شغل و صیانت از اشتغال موجود 
کشور داشته باشیم.او به اقدامات  سال گذشته وزارت 
صنعت،  معدن و تجارت برای اعطای تســهیلات به 
واحدهای تولیدی کوچک و متوســط که با مشکل 
مواجه شــده بودند و واحدهای تولیدی نیمه کاره با 
بیش از 60 درصد پیشرفت فیزیکی، اشاره و تأکید کرد 
که باید وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان برنامه 

و بودجه این برنامه را همچنان ادامه دهند، چون نقش 
تعیین کننده ای در تثبیت شغل و ایجاد فرصت های 

شغلی جدید دارد.
معاون اول رئیس جمهوری طرح روســتا- تعاون 
و اختصاص منابع مالی برای اعطای وام روستایی در 
جهت اشــتغالزایی را طرحی مثبت ارزیابی کرد و از 
رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزرای تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، صنعت، معدن و تجارت و جهاد کشاورزی 
خواست که این موضوع را با جدیت دنبال و برای تحقق 

و اجرای این طرح برنامه ریزی کنند.
جهانگیری همچنین با اشــاره به گزارش معاون 
رئیس جمهوری در امور زنــان و خانواده درخصوص 
نرخ بیکاری دختران تحصیلکرده و نیاز به اشــتغال 
زنان سرپرست خانوار، بر ضرورت تشکیل جلسه ای 
برای بررســی این موضوع و تدوین راهکارهایی برای 

ساماندهی اشتغال زنان سرپرست خانوار تأکید کرد.
 مصونیت اقتصاد ایران در مقابل

 شوک های بیرونی
رئیس  کل بانک مرکزی هم در حاشــیه جلســه 

ستاد هماهنگی اقتصاد مقاومتی در جمع خبرنگاران 
عنوان کرد که اقتصاد ایران در برابر شوک های بیرونی 
مصونیت یافته و علیرغم صحبت های ترامپ، شاهد 

شوک هیجانی در بازار ارز نبودیم.
به گفته ولی الله ســیف، اقتصــاد ایــران در برابر 
شــوک های بیرونی مصون شــده اســت و علیرغم 
اظهارات ترامپ، در بازار ارز شاهد شوک نبودیم و بازار 
ارز در روزهای شنبه و یکشنبه گذشته و حتی امروز، 
بسیار آرام بود. او این موضوع را نشان داده این دانست 
که اقتصاد ایران با تأسی از اصول اقتصاد مقاومتی، در 

مقابل شوک های بیرونی، مصونیت نسبی یافته است.
آن طور که سیف می گوید؛ بانک مرکزی بر حسب 
وظیفه ذاتی خود، شرایط بازار ارز را با دقت تحت نظر 
دارد؛ هرچند قیمت ارز در بازار، متناســب با عرضه و 

تقاضا تعیین می شود.
او عنــوان کرد که بانــک مرکزی وظیفــه دارد از 
نوســان های نشــأت گرفته از آثار هیجانــی در بازار 
جلوگیری کند، این درحالی است که در روزهای اخیر، 
حتی نوسانات ناشی از رفتارهای هیجانی هم در بازار 

مشاهده نشد و شرایط کاملا عادی پیش رفت.
به گفته رئیس  کل بانک مرکزی علاوه بر این، بازار 
سرمایه و بورس در روز یکشنبه شاهد رشد شاخص ها 
بود. بنابراین مجموع این شــاخص ها نشان می دهد 
اقتصاد ما در شرایط عادی و مثبت قرار دارد و شرایط 

تحت کنترل و هدایت درست قرار گرفته است.

دیگه چه خبر

مشاور عالی شهردار اصفهان گفت: با تلاش های صورت 
گرفته از سوی سازمان قطارشــهری و شرکت بهره برداری 
 مترو، ســرفاصله زمانی عبور قطار در متــروی اصفهان به

 20 دقیقه رسید. به گزارش خبرنگار ما از اصفهان، مهندس 
جواد شعرباف با اشاره به اقدامات صورت گرفته در خصوص 
افزایش خدمت رســانی به مردم در خط یک قطارشــهری 
اصفهان اظهار داشــت: یکی از دغدغه های اصلی سازمان 
قطارشهری اصفهان از ابتدا، توجه به درخواست های مردمی 
در خصوص افزایش بهره برداری از متروی اصفهان بود. وی 
با بیــان اینکه با توجه به این رویکرد، زمــان بهره برداری از 
متروی اصفهان به 13 ساعت در روز رســید، ادامه داد: در 
حال حاضر متروی اصفهان از ســاعت 6:30 لغایت 19:30 
به شــهروندان عزیز خدمت رســانی می کند. مشاور عالی 
شــهردار اصفهان درباره ســرفاصله زمانی عبــور قطار در 
ایستگاه های مترو نیز ادامه داد: پیش از این، هر قطار متروی 
اصفهان، نیم ساعت یک بار در ایستگاه های مختلف به مردم 
خدمت رســانی می کرد امــا با تلاش های صــورت گرفته، 
هم اکنون ســرفاصله زمانی به 20 دقیقه کاهش پیدا کرده 
است. وی افزود: قرار است که در آینده نزدیک و با راه اندازی 
کامل تونل شــرقی متروی اصفهان تا ایستگاه آزادی، این 
ســرفاصله به 15 دقیقه و پس از آن به 10 دقیقه برســد تا 
مردم اصفهان بهره کاملی از قطارشــهری ببرند. شعرباف با 
بیان اینکه هدف اصلی ما، افزایش ســطح خدمت رسانی به 
مردم اســت، اضافه کرد: طی ماه های گذشته و با راه اندازی 
امور فرهنگی متروی اصفهان، اتفاقات خوبی در این عرصه 
صورت گرفته که اجــرای طرح بفرمایید متــرو، تورهای 
آموزشی رایگان متروگردی، برنامه های فرهنگی همه جانبه، 
آموزش شهروندی به مدارس، افزایش تعاملات و ارتباطات 

با مردم در شبکه های اجتماعی از این جمله موارد است.
وی خاطرنشــان کرد: با رویکرد مثبت شــورای شــهر 
 و مدیریــت شــهری اصفهان، تــلاش می کنیــم که در 
سال جاری، اتفاقات خوبی در زمینه شروع عملیات خط دوم 
متروی اصفهان عملیاتی کنیم تا مردم اصفهان به داشــتن 
شبکه حمل و نقل ریلی درون شهری نزدیک شوند. شایان 
ذکر اســت؛ با بهره برداری فاز اول، دوم و بخش نخست فاز 
ســوم خط یک متروی اصفهان، هم اکنون 16 کیلومتر از 
خط یک متروی اصفهان حدفاصل ایستگاه قدس تا آزادی 
در حال بهره برداری و استفاده شــهروندان است. خط یک 
متروی اصفهان از ایســتگاه قدس آغاز می شود و با عبور از 
ایستگاه های بهارســتان، گلستان، شــهید مفتح، شهید 
علیخانی، جابر، کاوه، شــهید چمران، شهید باهنر و شهدا 
و تختی، هم اکنون در ایستگاه های سی و سه پل، شریعتی و 

آزادی نیز به شهروندان عزیز خدمت رسانی می کند.
قرار اســت که تا پایــان ســال 96، بخــش دیگری از 
قطارشهری اصفهان با بهره برداری از ایستگاه های باقیمانده 
تکمیل شــود و تا پایان ســال ایســتگاه های باقیمانده تا 

ترمینال صفه اصفهان به بهره برداری برسد.

سرفاصله زمانی عبور قطار در متروی 
اصفهان به 20 دقیقه رسید
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